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INLEIDING

Op 24 en 25 september zijn we met 190 mensen bij elkaar gekomen in Hotel Zuider-
duin in Egmond aan Zee om een gezamenlijke visie te ontwikkelen op het landelijk 
gebied van de gemeente Bergen. Met boeren, burgers en buitenlui, deskundigen en 
andere belanghebbenden hebben we onder het motto ‘Bergen buiten-gewoon goed 
bekeken’ (inter)actief bedacht hoe wij willen dat Bergen er in 2020 uit ziet. 
Tijdens deze landschapsconferentie zijn we gekomen tot visies op verschillende rele-
vante thema’s en hebben we een visie ontwikkeld op de diverse deelgebieden in de 
gemeente. 
In de week na de eerste conferentiedagen zijn deze visies op de deelgebieden, en de 
visie op het landelijk gebied als geheel, met nog één extra onderwerp (afwikkeling 
strandverkeer) door uitwerkteams verder uitgewerkt. 
De uitkomsten van dit teamwerk zijn door Brons en partners en SAB verwerkt en op 
2 oktober (dag drie van de landschapsconferentie) aan de deelnemers gepresenteerd. 
Tijdens deze dag hadden deelnemers de mogelijkheid om kennis te nemen van de 
uitkomsten, reacties te geven en enthousiasme te uiten. 
Dit procesverslag geeft weer hoe we tijdens de drie dagen van de landschapsconferentie 
tot de uiteindelijke resultaten zijn gekomen. 

HETTY HAFKAMP – BURGEMEESTER VAN DE GEMEENTE BERGEN 
De Landschapsconferentie werd geopend door Hetty Hafkamp, burgemeester van de 
gemeente Bergen, waarna we welkom werden geheten door Jan Stam, wethouder Ruim-
telijke Ordening.
‘Wat fantastisch dat u hier met zo velen naar toe bent gekomen om mee te denken over 
de toekomst van het landelijk gebied van Bergen. Dit jaar is het jaar van burgerpartici-
patie en daar proberen wij in onze gemeente constructief invulling aan te geven. Ik heet 
u namens het college hartelijk welkom!
Ik vraag uw aandacht voor de brief die wij van minister Verburg hebben ontvangen...zie 
hiernaast.
U kunt aan het werk en u moet aan het werk vandaag en de komende dagen, we gaan 
het met elkaar doen. U bent gekomen omdat u belang hecht aan het landelijk gebied, 
daarom nodig ik u van harte uit om uw bijdrage leveren.
Alle overheden moeten een structuurvisie maken. Niet zolang geleden hebben we de 
gebiedsvisie gemaakt. Daar hebben we ervaren dat we het ontwikkelen van een visie op 
onze leefomgeving gezamenlijk moeten doen. We hebben daar uw kennis, inzichten en 
energie voor nodig. We gaan met elkaar nadenken over hoe we willen dat het landelijk 
gebied er in de toekomst uit zal zien.
Eén zin uit brief blijft mij bij: “Het wordt mooier als ú meedoet”. Daar zijn wij van over-
tuigd.  Alleen dan krijgen we een mooiere omgeving.’

‘Schroom niet en barst los, 
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JAN STAM – WETHOUDER RUIMTELIJKE ORDENING GEMEENTE 
BERGEN

‘Fijn dat u hier allemaal bent. Het is best spannend wat we met elkaar gaan doen. We zijn 
hier met een heleboel verschillende visies in de zaal die we bij elkaar willen brengen.
Ik neem u graag kort mee in de geschiedenis van dit gebied. 
Toen Adelbert rond 700 bij Egmond-Binnen aan land kwam, zag het landschap er anders 
uit dan nu. Er was een opening naar zee, de strandvlakten zagen eruit als moeras, met 
kreken.  Adelbert’s aanwezigheid leidde tot de stichting van het klooster. Het klooster 
kreeg bezittingen in het gebied, werd grootgrondbezitter en ging zich bemoeien met 
de inrichting van het gebied. Zo voerde men een strijd met het water en moesten er 
bijvoorbeeld dijken geplaatst worden. Die dijken zien we vandaag de dag nog steeds 
terug in ons landschap. 
In die tijd had men overigens geen inspraak, de abt nam zijn beslissingen alleen. In 1564
hebben twee mannen, Graaf Lamoraal van Egmond en Hendrik van Brederode, besloten 
om het waterige landschap te veranderen. Dat was misschien wel het eerste stadium van 
de samenwerking tussen Egmond en Bergen, toen al! Het besluit tot de droogmakerijen 
werd door hen samen genomen. 
Sindsdien hebben economische belangen de inrichting van het gebied bepaald: landbouw, 
nijverheid, recreatie, vervoer. De laatste 40-50 jaar is daar een belang bijgekomen; dat 
van natuur en landschap. Verschillende belangen zijn soms tegengesteld.
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Er zijn veel belangen die elk een ruimteclaim leggen op het gebied; landbouw, verkeer, 
water, wonen, landschap, cultuurhistorie, natuur, recreatie/toerisme en economie/bedrij-
vigheid.  Als we alle claims een plek zouden geven, zou de gemeente drie keer zo groot 
moeten zijn.
Het gebied is in de afgelopen eeuwen continu veranderd. Wij kijken ernaar vanuit een 
breed perspectief.  We zijn de voortuin van de HAL regio en op een voortuin ben 
je zuinig. We focussen op landelijk gebied, met in ons achterhoofd de relatie met het 
duingebied. De provincie is bezig met een eigen structuurvisie waarbij ons werk input 
zal zijn. In die hoedanigheid is de provincie ook betrokken bij de voorbereiding van deze 
landschapsconferentie. 
We kunnen echt hard aan het werk als we begeesterd zijn.  Alle belangen zitten achter 
hun eigen kleine dijkje. Ik hoop dat alle belangen op hun eigen dijkje gaan staan en dat er 
bereidheid is om bruggen en verbindingen te maken tussen al die kleine gebiedjes. Jullie 
worden gevraagd mee te denken in het belang van anderen. 
In de voorbereiding is hard gewerkt door het Ontwerpteam, bestaande uit: Saskia 
de Rover, Marleen Wijnker, Martijn Schoor, Pieter Korstanje, Edwin de Waard, Wilma 
Bosscha, Thecla Engelsbel en Jan Wentink. De uitkomsten van deze conferentie worden 
vastgelegd door Rudy Brons, Ellen Groot Koerkamp, en Marc Kerpel van Brons en part-
ners en Wouter Akkerman, Eric Westerhuis en Stefan Netsch van SAB. Het ontwerp-
team en de conferentie zijn begeleid door Marc van Hooft en Tobias Meijll van Van Hooft 
en partners.
Vroeger had je de kerk, de adel en de burgers. In het verleden zijn besluiten genomen 
door de abdij, vervolgens door Lamoraal en Brederode. Het is tijd dat de burgers het 
voor het zeggen krijgen. Uiteindelijk zal de politiek de beslissingen nemen. Wanneer u 
er met elkaar goed uit komt, dan legt u een stevige basis voor de politiek. Ik wens u 
hiermee veel succes, het is aan ú!’

‘Begeestering en bruggen bouwen tussen alle belangenpoldertjes‘
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DAG 1, 24 SEPTEMBER 2009

KENNISMAKEN
Omdat we voor het eerst bij elkaar aan tafel zaten, hebben we in deze eerste ronde de 
tijd genomen om met elkaar kennis te maken. We hebben met elkaar gedeeld wie we 
zijn, waar we vandaan komen en welke belangen we vertegenwoordigen. Naar aanlei-
ding van onze meegebrachte ‘schatten en schandes’ hebben we verteld waar we trots 
op zijn in ons landelijk gebied en waar we minder gelukkig mee zijn. Onze ‘schatten en 
schandes’ werden samengebracht in een grote collage. Ook hebben we uitgewisseld wat 
we op dat moment van de conferentie verwachtten.
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PARALLELLE PRESENTATIES

Voordat we met elkaar in gesprek gingen over onze visies op het landelijk gebied was 
het belangrijk dat we een goede indruk kregen van de complexiteit en alle invalshoeken 
die er bij de inrichting van ons landelijk gebied komen kijken. Welke geschiedenis hebben 
we, wat komt er de komende jaren op ons af en welke ontwikkelingen en trends spelen 
er vandaag de dag die onze keuzes mogelijk beïnvloeden? Deskundigen hebben ons op 
inspirerende wijze op de hoogte gebracht over de volgende onderwerpen:

PEPIJN GODEFROY (LA4SALE) – EEN
GEBIED INRICHTEN, HOE DOE JE DAT?
Pepijn gaf zijn visie op landschappen en dat land-
schap ook bewoond is. Hij liet zien hoe wonen land-
schappelijk ingepast kan worden en introduceerde 
de term woonkorrel (gebouw + groene voet).

JAN WENTINK – MIJN ERVARINGEN
MET ONS LANDELIJK GEBIED: HOE
BELEEF IK HET ALS ‘LOCAL’?
Jan heeft met een persoonlijk verhaal een beeld 
geschetst van de ontwikkelingen die zich in de afge-
lopen 50 jaar in de agrarische sector in ons gebied 
hebben voorgedaan.

ERIC WESTERHUIS (SAB) – 
TRENDS EN ONTWIKKELINGEN
IN NEDERLAND T.A.V. AL ONZE 
THEMA’S
Eric heeft ons verteld over de trends en 
ontwikkelingen die zich momenteel voor-
doen op het gebied van klimaatverandering, 
agrarische sector, toerisme, en hoe bewo-
ners/gebruikers invloed hebben op hun 
omgeving.

RUDY BRONS EN ELLEN GROOT 
KOERKAMP (BRONS EN PART-
NERS) – EEN LANDSCHAP
INRICHTEN, HOE DOE JE DAT?
Rudy en Ellen hebben ons geïntroduceerd 
in de wereld van de landschapsarchitectuur. 
Ze hebben ons verteld hoe je op zoek gaat 
naar de identiteit van een gebied en op 
welke manieren je die identiteit het best tot 
zijn recht kunt laten komen in het landschap 
(beplanting, kleur- en materiaalgebruik van 
gebouwen, enz).
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PETER LASSOOY (DE WIELEN-
MAKER) – DE ONTSTAANSGE-
SCHIEDENIS VAN HET GEBIED.
‘Rimpel in het land, als rimpels in je huid, 
herinneringen’. Cultuurhistorische waarden 
geven vele aanknopingspunten voor de 
inrichting en het gebruik van het landelijk 
gebied.

REINOUD BAKKER (PROVINCIE
NOORD-HOLLAND) – STRUC-
TUURVISIE PROVINCIE EN 
WORKSHOP BERGERMEER
Reinoud heeft toelichting gegeven bij de 
manier waarop de provincie met ruimtelijke 
ordening omgaat. Hij schetste de politieke 
achtergrond van de structuurvisie, gaf de 

onderwerpen voor Bergen.
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Daarna hebben we weer met elkaar aan tafel gezeten en hebben we met elkaar gedeeld 
wat ons opviel tijdens de presentaties. Wat maakte indruk, welke nieuwe inzichten deden 
we op, maar ook, welke uitdagingen werden zichtbaar? We hebben onze indrukken 
plenair met elkaar gedeeld.
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KRUIP IN DE HUID VAN...

Om elkaar en elkaars belangen beter te begrijpen hebben we ons in teams verplaatst in 
verschillende partijen. We hebben geprobeerd door de ogen van de verschillende belan-
gengroepen naar het landelijk gebied te kijken. Waar dus staat ‘provincie’ of ‘gemeen-
tebestuurders’ etc. waren dit geen echte vertegenwoordigers van die partij, maar een 
aantal deelnemers aan de conferentie. Wat zie je dan als kwaliteiten en waarden, wat zijn 
je hoop en vrees, wat wil je (behouden) voor de toekomst?

PROVINCIE
Landschappelijke waarden goed
Versterken/verbreden agrarische sector middels subsidies lastig
Grip op het buitengebied
Strand bereikbaar houden in samenwerking met Alkmaar

NUTSBEDRIJVEN
Iedereen ziet nut/noodzaak nutsbedrijven maar niet in eigen achtertuin
Behoud landschap én aanleg infrastructuur kan samen: win-win

BEWONERS KERNEN
Openheid en differentiatie van het landschap wordt behouden
Wegtrekken jeugd door ontbrekende passende woningen
Verkeer (parkeren)
Cultuurhistorie, natuur
Fiets- en wandelpaden

CULTUURHISTORICI
Stolpen en molens
Omleiding N9
Actiever monumentenbeleid in landelijk gebied

VERKEERSDESKUNDIGEN
Toeristisch verkeer over oude dijkjes
Files op hoogtijdagen
Ontsluiting kust door onder andere transferia
Bepaalde gebieden alleen toegankelijk voor bestemmingsverkeer

GEMEENTEBESTUURDERS
Burgerparticipatie positief
Veel meningen en belangen
Strakke kaders provincie
Behoud open en divers landschap

OUDEREN (GROEIENDE GROEP, VER BOVEN LANDELIJK
GEMIDDELDE)
Wonen: lang zelfstandig wonen 

- veiligheid
- goede faciliteiten
- bereikbaarheid

Recreëren: rustig, veilig, gezellig 
- vaarwegen, vissen

- klaverjassen

NATUURBEHEERDERS
Bergen heeft veel natuur
Aantasting natuur door landbouw, schaalvergroting en projectontwikkeling
Betrokkenheid bewoners bij natuur neemt toe
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PARTICULIERE GRONDBEZITTERS
Karakter landschap
Regelgeving en procedures beknotten veiligheid levensinvulling
Blij met potentie van het landschap en mogelijk veranderende functies

BOUWSECTOR
Toch mogelijkheden in uitsluitingsgebied
Bouwen voor jongeren en ouderen 
Voorkeursrecht gemeente
Hoe polderstructuur behouden?
Regelgeving en procedures
Dijkjes en slootjes

BOLLENTELERS
Provincie benoemt ons tot bollenconcentratiegebied
Claims woningbouw en natuur
Slecht imago
Goede inpassing in landschap
Teeltdifferentiatie  jaar rond kleur

KUNSTENAARS
Goede bereikbaarheid voor wonen, werken en exposeren
Nergens stil / donker
Variatie landschap behouden
Kunst tiendaagse behouden

TOERISTEN
Rust, ruimte
Kamperen bij de boer
Versnippering, verpaarding, verrommeling
Industrieterreinen, bollenschuren
Betere bereikbaarheid OV gewenst

RECREATIE ONDERNEMERS
Kwaliteiten landschap
Identiteit heeft belangstelling gemeente
Afhankelijkheid van seizoenen
Weinig uitbreidingsmogelijkheden

- campings
- verkeer

Hoge prijzen uitbreiding
Veel baat bij aanbod buitengebied

VEEHOUDERS
Prettig om gehoord/serieus genomen te worden
Regelgeving en procedures
Bezwaren en burgers belemmeren bedrijfsvoering
Hoge kosten door slechte bereikbaarheid
Behouden hoeveelheid agrarische grond
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MANEGEHOUDERS
Groeimogelijkheden
Vestigen in binnenduinrand?
Instorten markt/paardenhandel
Verkeer – gevaarlijk oversteken
Toename concurrentie
Wens: horeca vergunning

JONGEREN
Strand, natuur, ruimte
Varen, slootje springen, hutten bouwen
Toenemende regeldrift beperkt vrijheid
Op termijn betaalbaar wonen

BEWONERS LANDELIJK GEBIED
Uitzicht, rust, schone lucht
Bescherming landelijk gebied door provincie
Overlast, sluipverkeer
Schaalvergroting, verpaarding
Slecht bermenbeleid
Openheid, rust, landschapskwaliteit
Koeien en schapen

LOONBEDRIJVEN
Wij onderhouden het landschap
Te smalle wegen, rotondes, drempels
Verkeersagressie
Agrarisch potentieel behouden
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DAG 2, 24 SEPTEMBER 2009

THEMAVISIES 2020 - DE BELANGEN OP EEN RIJTJE
Een landschap is altijd in ontwikkeling en wordt voortdurend beïnvloed, soms door 
externe ontwikkelingen, soms door menselijke keuzes. Rudy Brons en Wouter Akkerman 
hebben toegelicht hoe de identiteit van een landschap samenhangt met zijn functies en 
kwaliteiten. Dit hebben ze uitgesplitst naar deelgebieden.

Daarna was het tijd om de mouwen echt op te stropen. We hebben een eerste aanzet 
gemaakt tot onze visie op ons landelijk gebied. We stelden ons voor dat we in het 

gedroomd hoe ons landelijk gebied er uit zou kunnen zien. Omdat sommige thema’s in 
het ene deelgebied meer spelen dan in andere hebben we ook per thema aangegeven 
welke drie deelgebieden met name van belang zijn. Hieronder vindt u een aantal ideeën 
die leefden rondom deze thema’s.

NATUUR
• We willen de combinatie van natuur en landbouw behouden.
• Natuur zonder de agrarische sector is onmogelijk. Goed beheer moet beloond 

worden.
• We moeten combineren. Zo kunnen we natuurwaarden ontwikkelen langs histori-

sche structuren.

LANDSCHAP EN CULTUURHISTORIE
• De natuur is de basis van onze huidige cultuurlandschap.
• Landgoederen passen niet in ons landschap.

door agrariërs.
• De samenwerking met Alkmaar verdient aandacht.
• We willen de doorzichten tussen duinen en weidegebieden behouden
• In de binnenduinrand willen we woningbouw (korrelbouw of postzegels).
• In het open buitengebied willen we de openheid behouden en de boeren bestaanmo-

gelijkheden geven door schaalvergroting.
• De bollengebieden kunnen door wisselteelt aantrekkelijker worden gemaakt.

RECREATIE EN TOERISME
• Een dagje uit in ons gebied zou er zo uit kunnen zien: parkeren in het transferium, 

aan het openluchtmuseum opgezet voor alle doelgroepen, zicht op een prachtige 

weer terug naar het transferium.
• Toerisme en recreatie zijn een belangrijke economische motor in ons gebied.
• Recreatie en toerisme leiden tot druk op natuur, landschap en voorzieningen.
• We moeten evenwicht nastreven tussen kwaliteit en kwantiteit.

VERKEER

• We koppelen een busbaan aan de Hoeverweg.
• We willen de Noord- en Zuidrand van Bergen ontsluiten maar de kern ontzien.
• De transferia moeten dichtbij de eindbestemming worden geplaatst met daarna een 

goede busverbinding.

• Graag autoluwe gebieden op piekdagen.
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WONEN
• We willen graag inbreilocaties met behoud van open zicht tussen duinen en polders.
• In het aankopen van grond zien we eerder een rol voor particulieren, woningcorpo-

raties en projectontwikkelaars dan voor de gemeente.
• Woningbouw mag, maar onder strikte voorwaarden.
• Er moet een analyse komen van de woonbehoefte. Er zijn te weinig woningen voor 

jongeren.
• We zien landgoederen graag openbaar toegankelijk maar op beperkte schaal en mooi 

ingepast in het landschap.
• Oude bedrijven kunnen worden omgevormd tot woonlocatie.

LANDBOUW
• Paardenfokken: gestructureerd en bedrijfsmatig.
• Verbreding is goed want geeft versteviging van bedrijf maar het moet ingepast 

worden in het landschap.
• Agrariërs hebben een belangrijke rol in beheer.
• We zien een plaats voor veehouderij pur sang, maar ook voor verbrede veehouderij 

door integratie met natuur- en waterbeheer.
• Er is druk op de grond maar door schaalvergroting, verbreding en door wisselteelt 

kan de sector overleven.
• We willen duurzaam natuurbeheer.
• Het waterpeil moet per deelgebied gemanaged worden.
• De beeldkwaliteit moet aansluiten bij agrarisch karakter van het gebied.
• Een grondbank zorgt ervoor dat grond niet gekocht maar wel gebruikt kan worden.

WATER
• We kunnen de bodem van de sloot zien.
• Water heeft diverse functies: recreatie, natuur, aan- en afvoer voor veeteelt en 

bollenteelt.
• We willen alleen ligplaatsen voor passanten, niet voor verblijfsboten.
• Door de verbinding tussen de Bergeringvaart en de Egmondervaart is goede door-

stroming van kwelwater teruggebracht.
• Waterkwaliteit is verbeterd door betere techniek en vermindering emissie bestrij-

dingsmiddelen.
• Het beheer van slootkanten gebeurt door kleinschalig handwerk van vrijwilligers.
• Er zijn bluswaterputten gerealiseerd.

ECONOMIE EN BEDRIJVIGHEID
• In 2020 is er relatieve grootschaligheid van bedrijvigheid.
• De economie is richtinggevend voor keuzes mbt omvang van bedrijven.
• Bereikbaarheid en parkeergelegenheid is verbeterd.
• We willen een museum van internationale allure.
• Er moet ruimte zijn voor de zakelijke markt (hotels, enz).
• Er heeft een cultuuromslag plaatsgevonden van denken in behoud naar denken in 

ontwikkeling.
• Wel kleinschalige lokale economie en alleen lokale bedrijvigheid.
• Bedrijvigheid zit met name aan de randen van de kernen en bij de uitvalswegen en 

níet in het buitengebied.
• Vrijkomende panden in het buitengebied kunnen omgevormd worden tot tandarts-

praktijk, crèche, etc.
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DEELGEBIEDVISIES 2020

De uitspraken die door de thema-teams zijn gedaan over de deelgebieden vormden de 
basis voor de visies op deze deelgebieden. Hierbij zijn de verschillende belangen zo goed 
mogelijk afgewogen.  
Per deelgebied hebben drie verschillende teams visies uitgewerkt in termen van karakter, 
kwaliteiten en functies in 2020. Daarnaast is een inventarisatie gemaakt van de dilemma’s 
die in het deelgebied spelen, welke tegengestelde belangen er liggen en wat de voor- en 
nadelen zijn van de alternatieven.
Per deelgebied ontstonden zo drie visies die op onderdelen overlapten, deels aanvullend 
waren en op punten van elkaar verschilden.  
We onderscheiden de volgende deelgebieden:
• Vereenigde Harger- en Pettemerpolder
• Noordoostelijke Polders
• Omgeving Bergermeerpolder
• Sammerpolder
• Noordelijke Binnenduinrand
• Zuidelijke Binnenduinrand
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JAN STAM

‘We zijn deze dagen begonnen met het uitspreken wat onze verwachtingen. Wat ik 
verwachtte was begeestering en dat is er gekomen. Alles wat in jullie hoofden was, is 
losgekomen. Alle kaarten zijn op tafel gelegd. Waar ik sprak van polders van belangen 
ben ik blij om te zien dat er tussen deze polders bruggen zijn ontstaan. 
De uitkomsten bestaan uit deels nieuwe en deels al bekende elementen. De komende 
week zullen we deze uitkomsten combineren tot een gezamenlijke visie. We komen op 
een geweldige manier tot een fantastische visie. Ik wil u hier nu al voor bedanken. Dank 
voor uw inzet, inbreng, creativiteit en bovenal bereidheid om naar elkaar te luisteren.
We hebben fantastisch gewerkt en op 2 oktober pakken we de draad weer op!’

AFSLUITING

verslag_Landschapsconferentie Be20   20 13-11-2009   12:01:36



21

HETTY HAFKAMP – BURGEMEESTER VAN DE GEMEENTE BERGEN 

‘Goedemorgen,

Aan het geluid in de zaal te horen bent u enthousiast om aan het werk te gaan. Dat doet 
me goed. Ik vind het fantastisch dat u er allemaal weer bent. Vorige week heb ik gezegd 
dat ik hoopte dat u op het puntje van uw stoel ging zitten. Dat is gebeurd, u hebt heel 
hard gewerkt. De bedoeling was om met u te delen en te luisteren naar uw mening. 
Maar ook dat u zich betrokken en gehoord voelde en vooral dat u zich gewaardeerd 
voelde door het college. 
Want wij vinden het belangrijk om samen met u na te denken over de toekomst van ons 
Landelijk Gebied. U hebt vorige week heel hard gewerkt. En in de tussenliggende week 
hebben zeventig mensen zich opnieuw heel betrokken gevoeld door keihard te werken 
aan de visie op de toekomst van de gemeente Bergen.

U hebt laten zien wat u waard bent. Zoals Gerda Verburg vorige week in haar brief 
zei: Samen maken we het mooier.  Volgens mij gaat dit helemaal lukken. Ik wil u nu vast 
bedanken voor uw inzet van de afgelopen dagen. Maar we zijn er nog niet. Vandaag 
hebben we nog een drukke dag voor de boeg. U gaat hoop ik opnieuw op het puntje van 
uw stoel zitten. Vanmiddag hoort u van Jan Stam over het vervolg na vandaag. Maar ik wil 
nu graag afsluiten door te benadrukken dat wij uw inbreng bijzonder waarderen. Ik wens 
u veel succes met het werk vandaag.’

DAG 3, 2 OKTOBER 2009

OPENING
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TERUGKOPPELING UITWERKTEAMS

Afwikkeling strandverkeer

We hebben goede discussies gehad. Er zijn niet veel veranderingen 

gekomen. De mensen met de auto´s komen er vanzelf wel achter dat 

RUDY BRONS (BRONS EN PARTNERS)
Het is een dynamische week geweest. We hebben alle resultaten van de afgelopen week 
en vorige week geordend. Onder de Schatten en Schandes zagen we vooral overeen-
komsten, over welke parels we hebben en welke zaken onder druk staan, verrommelen. 
Uit deze wand bleek hoezeer iedereen betrokken is bij het buitengebied. We hebben 
geluisterd naar de commentaren op de deelgebieden. We hebben de uitkomsten gecom-
bineerd en overeenkomsten gevonden. We hebben alle dilemma’s en bedreigingen geïn-
ventariseerd en ideeën voor oplossingen die leefden beschreven. Ik neem u graag mee in 
de beschrijving van elk van de zes deelgebieden. 

Noordoostelijke polders

We zijn uitgegaan van de samenvatting van de drie plannen en we 

hebben gezocht naar consensus. Dat is goed gelukt. De sfeer was 

prima, we kenden elkaar goed en het ging uitstekend.

Vereenigde Harger- en PettemerpolderMet ongeveer tien personen hebben we alle uitgangspunten naast elkaar gelegd. Onze algemene visie was het behoud van open en cultuurhistorisch waardevol gebied. We hebben over een aantal onderwerpen lang en goed gediscussieerd zoals het recreatieve gebruik van de Groeterpolder. We waren het niet altijd met elkaar eens maar de samenwerking was prima en we hebben elkaar uiteindelijk goed gevonden. We hebben de uitkomsten van de conferentie in grote lijnen gevolgd.

Omgeving Bergermeerpolder
Prima bijeenkomst. We zijn het eens geworden door de gesprekken met elkaar. 

Sammerpolder

We hebben de puntjes op de i gezet. We hebben vooral de details aangevuld.

Noordelijke BinnenduinrandHet was een mooie vergadering. We voelden ons betrokken bij de uitspraken en die hebben we vastgehouden.

Zuidelijke Binnenduinrand

Het was een goeie discussie, stevig op momenten. We kwamen 

voor het merendeel op één lijn, maar er zijn nog verschillen. Die 

kunnen we vast goed uitwerken, zeker als het in de goeie sfeer 

van de afgelopen week gebeurt.
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TERUGKOPPELING MARKT

De uitkomsten van de uitwerkteams zijn door Brons en partners samen met SAB 
samengevat. Tijdens een markt werden deze resultaten getoond zodat de deelnemers 
nog vragen konden stellen en reacties konden geven.
Er werden kaarten gepresenteerd met daarop aangegeven welke functies bij welke 
gebieden gewenst zijn. De gepresenteerde kaarten hadden vooral het karakter van 
schetskaarten. Er was veel emotie rondom het landschap. En zo hoorde het ook. Alle 
reacties worden zorgvuldig afgewogen in de volgende fase van het traject en zijn terug 
te vinden de bijlage van dit verslag. Hieronder staan de belangrijkste reacties. 

VEREENIGDE HARGER- EN PETTEMERPOLDER
• We willen de aftakking van de N9 niet.
• We willen we de Marina niet.

NOORDOOSTELIJKE POLDERS
• De kleinschalige recreatie moet worden gesitueerd langs de Hargervaart en de 

haven en niet in het noordelijk gebied.
• Het landgoed bij Saenegeest is op de kaart slechts aangegeven als zoekgebied en zou 

mogelijk wijder kunnen zijn.
• Biologische landbouw moet worden meegenomen.
• De waterberging moet niet grootschalig zijn. Fijnmazige waterberging is beter.
• Geen camping in het buitengebied maar wel kamperen bij de boer.

OMGEVING BERGERMEERPOLDER
• Er moet een groter accent komen op natuur. 
• De scheiding tussen Bergermeerpolder en Egmonderpolder is vrij sterk.
• We willen geen gasopslag.
• Beheer van het noordelijk gebied zou beter gaan als het alleen weiden en natuur zou 

betreffen, maar je kunt de bollentelers niet vragen weg te gaan.
• De Loterijlanden zijn momenteel polderpeil.  Als er waterberging wordt neergelegd 

kan er minimaal een meter water op zonder dat het extra geld kost.
• Grond is vaak al generaties in bezit van families. Deze families zijn emotioneel 

verbonden met deze grond. We zien bij het opstellen van de structuurvisie graag dat 
hier goed rekening mee wordt gehouden.

SAMMERPOLDER
In grote lijnen was men het eens met de samenvatting. Geplaatste opmerkingen gingen 
vooral over: voldoende aandacht voor verrommeling, over verpaarding (paardenbakken, 
paardenroutes), verkeersveiligheid, jaarrond aantrekkelijk maken van de bollenvelden.

NOORDELIJKE BINNENDUINRAND
• De pijlen waarmee de doorzichten werden aangegeven waren indicatief.
• Het autoverkeer moet gereguleerd worden, mogelijk door eenrichtingsverkeer bij de 

overgang naar de polder.
• EHS moet op de kaart worden aangegeven.
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ZUIDELIJKE BINNENDUINRAND
• De bollensector ten westen van Herenweg, van oudsher aanwezig, is onvoldoende 

benadrukt. 
• Vanuit de gedachte om ook andere functies in het binnenduinrandgebied op te 

nemen komt er in het bollenconcentratiegebied tussen Egmond-Binnen en Egmond 
a/d Hoef een proeftuin voor menging van functies (bollenteelt, wonen, recreatie en 
zorg).

• Er moet meer aandacht worden besteed aan de rondweg bij Egmond-Binnen. Het 
karakter moet passend zijn.

• Natuurontwikkelingsmogelijkheden moeten niet alleen beperkt worden tot Egmond-
Binnen maar vinden ook plaats in het stuk tussen Egmond-Binnen en Egmond a/d 
Hoef.

• Bollenboeren moeten de kans krijgen aan natuurontwikkeling mee te werken door 
middel van bijvoorbeeld een ruimte-voor-ruimteregeling.

AFWIKKELING STRANDVERKEER
De discussie ging met name over transferia.
• Geen transferium bij Bergen aan Zee, vol is vol.
• Moeten we voor een paar piekdagen per jaar grote investeringen doen in een trans-

• Moeten wij maatregelingen treffen om de bereikbaarheid voor autoverkeer te verbe-

kust?
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TEGEN TEDER DUIN – BERT VAN BAAR

Dit is het dorp waar ik zo veel van hou
Dit is het dorp waar ik echt bijna iedereen vertrouw
Hoe zachtjes ligt ze tegen teder duin
En alles stil, een grijze man verzorgt zijn tuin
Hier rust het dorp dat ik zo missen kan 
... natuurlijk nooit verlaten kan
Of is dat liefde, is dat houden van en blijven
En blijven houden van...

Waar elk nieuw inzicht op het uitzicht knap is (hoe komen ze erop)

Waar niemand ooit bot vangt of abuis kan zijn (laten we er maar niks van zeggen)
Waar zelfs een vreemdeling als ik zo thuis kan zijn (dus jij bent zanger?)

Hoe zachtjes ligt ze tegen teder duin
Hoe leunt hij op zijn hark, krabt er zijn kruin
Hier ligt het dorp dat ik zo missen kan
... natuurlijk nooit verlaten kan 
Of is dat liefde, is dat houden van en blijven
En blijven houden van...

Hoe zachtjes ligt dat hier tegen teder duin
Een grijze man sleept zich door zijn halfgeharkte tuin
Hier valt het dorp dat mij zo raken kan 
Dat ik zelfs na de bouw van het zoveelste rustiek rietgedekte 
volgepropte bungalowpark... niet verlaten kan
Dan is dat liefde, dan is dat houden van...
Dan is dat liefde, dan is dat houden van 
Dan is dat blijven houden van...
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WOUTER AKKERMAN – SAB
‘U wilt weten hoe het nu verder gaat, want het is nog niet af. We hebben u gevraagd 
of u wilde draaien aan de knoppen, van kwaliteiten en functies. Wat me erg duidelijk is 
geworden is dat iedereen hier was met grote betrokkenheid. Het is liefde voor de plek 
waar je woont en werkt. 
Hoe gaan we verder na vandaag? Ons was beloofd dat we geen visie hoefden te maken, 
dat we alleen hoefden op te schrijven wat hier werd gezegd. Dat geloofden we bijna 
niet, maar het bleek toch mogelijk te zijn. Er zijn zoveel goede dingen gezegd op basis 
waarvan we een goede visie kunnen opschrijven. We hebben als bureau ook een feno-
meen meegemaakt. 
We hebben op basis van de uitkomsten van de eerste dagen en de uitwerkingen daarna 
van alles op de kaart gezet, en daarbij maak je dan soms fouten. U heeft ons kunnen 
wijzen op onjuistheden en onvolledigheden. Wat hier besproken is, is voor ons leidend. 
Er zijn nog dilemma’s, ik noem waterberging, MOB-complexen, transferia, wel of geen 
verbinding met de N9.  Als deskundigen geven we hierover een advies aan de Raad en 
op die manier komt het weer bij u terug. 
Wij willen wegen wat u hier hebt gezegd en alles op waarde schatten. 
U kunt ons nog bereiken via mailadres landschapsconferentie@bergen-nh.nl.
Dank voor uw inbreng en aandacht.’

HOE HET VERDER GAAT

VERVOLG PROCESSTAPPEN
Er komt nog een aantal processtappen:
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JAN STAM
‘Ik heb in mijn notitieboek, ergens in het midden, opgeschreven dat ik het lastig vind op 
mijn vingers te zitten. Maar het is gelukt. Ik heb heel veel spanning gevoeld. Het initiatief 
is bij een heel grote groep mensen gelegd. Dit kan de groep uit elkaar drijven... maar het 
is gelukt bij elkaar te blijven. Ik word ervan beticht te willen regisseren en nu heb ik de 
inhoud niet mee kunnen bepalen. Het resultaat dat jullie met elkaar hebben neergelegd; 
het is fantastisch. 
Ik ben begonnen met een stukje geschiedenis. De kerk was de eerste partij die zich 
inmengde in het landschap met het aanleggen van de dijken. Daarna volgde de adel in de 
personen van Bredero en Egmond die in eerste samenwerking begonnen met inpolde-
ring. Na de kerk en de adel bent u nu aan de beurt en dat heeft u goed gedaan.
Iedereen zat te popelen om de inhoud in te gaan. Op de eerste dag hebben we de boog 
gespannen. Als je dat lang genoeg doet, gaat er iets gebeuren. Toen jullie werden uitge-

Er waren tegenstellingen en dilemma’s. Ik wil drie thema’s noemen. 
Recreatie in Noord: waar wij nooit uit zijn gekomen, daar hebben jullie je nu over uitge-
sproken. Jullie willen geen grootschalige recreatie, dat is duidelijk geworden.
Ik mis kunst en cultuur in het landschap. Je maakt verbindingen tussen de kernen in 
de gemeente. Een van de dingen die ons bindt is kunst en cultuur, en dat heb ik onvol-
doende terug gezien. Niet alleen het landschap maar ook het licht is heel belangrijk voor 
ons landelijk gebied.
Een derde opmerking zit in het gebied zelf. In het zuidelijk deel van de binnenduinrand 
zie je de veelheid aan belangen samenkomen. Daar zullen we met elkaar keuzes moeten 
maken. De bollen die daar al 100-150 jaar zitten, de claim van recreatie en toerisme, 
vervoer... we zullen daar met elkaar nog uitspraken in moeten doen. In een structuur-
visie wordt gesproken over land dat nu van mensen is. Daar moeten we respectvol mee 
omgaan en beslissingen in nemen. Dat is de rol die we hebben. Dat hebben de monniken 
gedaan, dat hebben de graven gedaan en nu moet de politiek daar uitspraken over doen. 
We mogen in geen geval over de grondeigenaren heen denderen. 
Als we één ding geleerd hebben: vormgeven aan een gebied kan alleen in samenspraak 

met eigenaren en belangenpartijen. Niets doen leidt ook tot gigantische veranderingen; 
we moeten sturen. U heeft mede vorm gegeven aan de sturing. Wat nu volgt is een heel 
proces, met formele en informele inspraakmomenten. 
We kunnen uit ons eigen poldertje komen, op de dijk gaan staan en bruggen bouwen 
tussen de polders. 
Het stopt hier niet. Na het vaststellen van de structuurvisie volgt het landschapsont-
wikkelingsplan. Hierna volgen nog concrete projectvoorstellen. Hier komt geld van een 

en het Woud door de polder. 
U hebt hier samen gewerkt en ik hoop van ganser harte dat u de atmosfeer die hier is 
gecreëerd wilt uitdragen. Wat wij gedaan hebben is uniek in Nederland, dit is nog nooit 
eerder gedaan.  Ik hoop dat u dit uit het belang van het landschap wilt verder brengen. 
Dit was the place to be, hier had je bij moeten zijn.  
Allemaal heel hartelijk bedankt!’

AFSLUITING
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DE HEER CEES MAREES – OUDSTE DEELNEMER DRAAGT FORMEEL
HET ESTAFETTESTOKJE OVER AAN HET COLLEGE MET EEN SPEECH
‘U heeft hier initiatieven genomen en uitspraken gedaan waar we u tegen zeggen. Ik heb 
aan vier verschillende ronde tafelgesprekken kunnen deelnemen en ben verrast door 
de manier waarop ik mijn woordje heb kunnen doen en andere meningen heb kunnen 
horen.
De burgemeester heeft de conferentie sympathiek geopend. Wethouder Stam heeft een 
stukje geschiedenis verteld, wat hij hier zojuist deels heeft herhaald. De landschapsconfe-
rentie... ik word nu ernstiger. Ik heb in 2000 meegewerkt aan de structuurvisie Schoorl. 
Deze visie is verzand in de samenvoeging met Bergen. Toen kwam de gebiedsvisie, 
waarop veel bezwaren kwamen. Ik heb het idee gekregen dat het college er een beetje 
mee ‘aan’ was. Nu, september 2009, is er een brede visie over wat we willen voor de 
komende 20 jaar in het landelijk gebied van de gemeente Bergen.
Over 10 tot 20 jaar, dan zijn we vier raadsperiodes verder. De gemeente Bergen is dan 
opgeslokt door de gemeente Groot Alkmaar. In het televisieprogramma Buitenhof is 
gezegd dat Almere zal samengroeien met Amsterdam, dat is de uitbreidingswens van 
de overheid. De landschapsconferentie is een verkenning van gebiedsvisie naar struc-
tuurvisie. We hebben de mogelijkheid een zienswijze te mogen geven, niet meer en niet 
minder.

De organisatie van de conferentie was voortreffelijk.  We hebben ons steentje kunnen 
bijdragen en de gemeente gaat er nu mee aan de slag. 
Ik heb een voorstel aan u allen. Ieder jaar willen we een evaluatie om ons te informeren 
over de voortzetting van de plannen van deze conferentie.’

ELSE TRAP – LOCOBURGEMEESTER GEMEENTE BERGEN
‘Meneer Marees heeft alles al gezegd. Ik wil iedereen nogmaals bedanken. Het respect en 
begrip dat is ontstaan tussen de mensen is mij het meest opgevallen...

...U zegt dat u een evaluatie wilt ieder jaar of iedere anderhalf jaar. Ik zeg hierbij toe dat 
we dat kunnen realiseren..

...De pers is aanwezig en zij zullen u misschien willen interviewen. U, die hier heeft bijge-
dragen, u heeft er een succes van gemaakt! ‘

‘Hier zit het in, 
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